
Ple de les Corts Valencianes realitzat el dia 16 d’octubre

de 2003. Comença la reunió a les 10 hores i 6 minuts. Pre-

sideix el Molt Excel·lent Senyor Julio de España Moya.

Sessió plenària número 10. Segona i darrera reunió.

El senyor president:

Molt honorable president del Consell.
Honorables consellers.
Ilustrísimos señores diputados y señoras diputadas.
Continúa la sesión con la comparecencia del presidente

del Consell para responder las preguntas de interés general
para la Comunidad Valenciana formuladas por los grupos
parlamentarios.

En primer lloc, formula la pregunta l’il·lustre diputat i
síndic del Grup Parlamentari Popular, senyor Castellano.

El senyor Castellano Gómez:

Buenos días. 
Molt excel·lent president.
Senyories.
Molt honorable president de la Generalitat.
Sense dubte, les inversions previstes en els pressupostos

generals de l’Estat són fonamentals per al desenrotllament i
per a l’execució d’importants projectes que afecten a l’inte-
rés general i al futur de la nostra comunitat, com puga ser el
Pla hidrològic nacional, com puga ser l’Ave, com puga ser
la millora de les nostres carreteres, etcètera.

Des de 1996 hem pogut observar amb satisfacció com
les inversions previstes en els pressupostos generals de
l’Estat han anat augmentant de manera considerable. Aixina
mentres en el període comprés entre els anys 1993 i 1996
s’invertiren per part de l’Estat en la nostra comunitat 1.226
milions d’euros, és a dir, una mitjana anual en eixe període
de 305 milions d’euros, en el període comprés entre l’any
1997 fins l’actualitat s’han invertit 5.862 milions d’euros
per part de l’Estat, cosa que significa una mitjana de 733
milions d’euros. Açò vol dir que s’han duplicat les inver-
sions previstes i provinents de l’Estat a la nostra comunitat. 

I açò mos ha permés, sense dubte, finalitzar infrastructu-
res des de l’any 1996, com dia, molt importants, com l’au-
tovia Madrid-València, o portar endavant projectes també
fonamentals, com poden ser l’autovia a Somport, l’autovia
de Cartagena, l’autovia central, millores en inversions ferro-
viàries o millores importants en ports i aeroports. Tot açò jo
crec que és un fidel reflex del que és la sintonia del govern
d’Espanya amb el govern de la Generalitat en benefici de
tots els ciutadans i ciutadanes de la nostra comunitat.

Per això, i estant ara, molt honorable president, en el
debat dels pressupostos generals de l’Estat en les Corts
Generals per a l’any 2004, pressupostos que contemplen un
augment d’un 6,20% d’increment global respecte als pres-
supostos de l’any 2003, el meu grup vol preguntar sobre la
valoració que té el Consell de l’esforç inversor que està rea-
litzant l’Estat i, sobretot, la repercussió que va a tindre eixe
esforç inversor respecte al nivell de creixement de la quali-
tat de vida, el nivell de creixement de les infrastructures de
la nostra comunitat.

Moltes gràcies.

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Castellano. Muchas gracias.
Senyor president, té la paraula.

El senyor president del Consell:

Moltes gràcies, senyor president.
Senyories.
Señor portavoz del Grupo Parlamentario Popular. 
Yo quisiera hacer una reflexión respecto a los presu-

puestos en tres estadios diferentes. El primero de ellos, el
cometido y objetivo de estos presupuestos del Estado para
toda España y, por lo tanto, beneficio directo también para
la Comunidad Valenciana, en donde estos presupuestos
impulsan el crecimiento y el empleo, un elemento funda-
mental para entender el bienestar en nuestro país; consoli-
dan la estabilidad presupuestaria; reflejan la reducción de
impuestos y la nueva financiación territorial, que también es
muy importante que recordemos aquí, y además en la
Comunidad Valenciana, porque la rebaja de la presión fiscal
ha sido muy importante a lo largo de estos ocho años, se
consolidan en este año, en el último año de esta segunda
legislatura; y además porque hay una nueva financiación
territorial, hay una nueva realidad de corresponsabilidad fis-
cal en nuestro país y, obviamente, también en la Comunidad
Valenciana; y se refuerzan los servicios públicos esenciales.
Estas son las cuatro circunstancias, las cuatro características
más importantes de estos presupuestos.

El segundo estadio de análisis de estos presupuestos es
la inversión en la Comunidad Valenciana, como usted muy
bien ha apuntado, a lo largo de estos años, que yo creo que
en el año 2004 marcan un hito histórico, marcan un hito
histórico. El crecimiento de inversión en nuestra comuni-
dad por parte de los presupuestos generales del Estado es
histórico.

Los dos ministerios inversores, Fomento y Medio
Ambiente, han aumentado sustancialmente el dinero que se
destina a inversiones fundamentales para el futuro de la
Comunidad Valenciana. Fíjese, señor portavoz del Grupo
Parlamentario Popular, que las inversiones previstas por el
Ministerio de Fomento aumentan en casi un 40%, un 40%
del año 2004 respecto del año inmediatamente anterior, y las
de Medio Ambiente aumentan un 24% en el año 2004 en
relación al año inmediatamente anterior. 

Esto significa, en términos ya mucho más concretos, que
hay 1.262 millones de euros en infraestructuras para este
año. Ferrocarriles, 422 millones –Ave Madrid-Comunidad
Valenciana, Xàtiva-Valencia, La Encina, Alicante, Elche y
otras obras de la plataforma Motilla-Valencia–, además de
12 millones para acondicionar la alta velocidad del corredor
mediterráneo y 6 millones para la supresión de pasos a nivel.
En carreteras, 379 millones d’euros –la autovía de circunva-
lación de Alicante, la autovía del Mediterráneo, autovía de
Sagunto a Somport, la autovía Camino de Castilla–, y ade-
más 90 millones para acondicionamiento y conservación de
carreteras. En puertos, 396 millones de euros, en los tres
puertos, Valencia, Alicante y Castellón. Y en aeropuertos,
31,6 millones de euros.

Pàgina 40316/10/2003Número 14



El Ministerio de Medio Ambiente, 420 millones de euros
fundamentalmente para hacer ya realidad una de las partes
más importantes del Plan hidrológico nacional, que es el tras-
vase del agua del Ebro a nuestra comunidad, que empezará la
ejecución de las obras el próximo año. Recordando que el
Plan hidrológico nacional ya es un realidad en su inversión
durante estos últimos años en muchas de las materias, que
recordamos constantemente para defender, entre otras
muchas cosas, el esfuerzo que se está haciendo en la Comuni-
dad Valenciana para poner en marcha ese Plan hidrológico
nacional. Pero se habla también de depuración y saneamiento
de aguas, se habla obviamente de continuar modernizando los
regadíos y el ahorro de agua, de mejorar la calidad de las
aguas y de inversiones para luchar contra las avenidas de
inundaciones, y así como la ampliación del abastecimiento. 

Por lo tanto, dos aspectos importantísimos de inversio-
nes desde el punto de vista del Ministerio de fomento y del
Ministerio de Medio Ambiente.

Y la tercera consideración –para luego ya hacer el colo-
fón correspondiente, el colofón correspondiente–, la tercera
de las consideraciones es aquella que directamente afecta a
nuestros conciudadanos, a nuestros conciudadanos. He pedi-
do estos dos datos porque me parecen altamente relevantes.
Porque independientemente de las inversiones, está la
manera de plantear las políticas económicas y las reformas
que se han hecho desde el Gobierno de España en relación a
la confianza que se ha generado en la sociedad valenciana y
en la sociedad española durante estos años. 

Fíjese usted, señor portavoz del Grupo Parlamentario
Popular, que las pensiones contributivas previstas para la
Comunidad Valencianas el año que viene ascienden a 5.772
millones de euros, es decir, un aumento del 75% en solo
ocho años. Los pensionistas en nuestra comunidad van a
recibir 5.772 millones de euros, que es un aumento del 75%
respecto de las pensiones del último año de gestión de los
gobiernos socialistas. 

Y otro dato, creo que también muy importante, que sig-
nifica consolidar ese espacio de confianza en la sociedad
valenciana: el ahorro fiscal producido en las familias de la
Comunidad Valenciana por las disminuciones de la presión
fiscal en el Irpf asciende, en estos cuatro últimos años, a
2.103 millones de euros, que están en los bolsillos de los
ciudadanos de la Comunidad Valenciana, gracias a las polí-
ticas de rebaja de la presión fiscal puestas en marcha por los
gobiernos del PP.

Y el colofón, y el colofón: se triplica la inversión en
nuestra comunidad de media en relación a los presupuestos
de las legislaturas de los últimos gobiernos del Partido
Socialista Obrero Español.

Muchas gracias. (Aplaudiments des d’un sector de la

cambra)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor president.
Per a formular la segona pregunta, té la paraula l’il·lus-

tríssim síndic senyor Pla, del Grup Parlamentari Socialista.

El senyor Pla i Durà:

Després del “colofón” del senyor Camps, quina valora-

ció fa el senyor president sobre el preu de l’habitatge en la
Comunitat Valenciana? (Remors)

El senyor president:

Té la paraula el senyor president.
Gracias, señor Pla.

El senyor president del Consell:

Gracias, señor presidente.
Señor Pla, ha aumentado, pero ha aumentado menos en

los años de gobiernos del PP que en los años de gobiernos
del Psoe. (Rialles) Y además, el precio de la vivienda en
nuestra comunidad está por debajo de la media nacional.
(Remors. S’escolta una veu que diu: “¡Qué barbaridad!”)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor president.
Té la paraula el senyor Pla.

El senyor Pla i Durà:

Senyories.
Senyor president.
La veritat és que la resposta no podia ser altra, (remors)

perquè no tenen altra resposta. 
I per encetar esta sessió de control, a mi m’ha sorprés el

seu canvi radical. És a dir, jo crec que ja ha deixat caure el
decàleg d’utilització del valencià. No sé si és que això forma
part de la posada en escena que habitualment fan vostés res-
pecte a totes les qüestions i que transformen esta comunitat
en una comunitat virtual. Hui tocava parlar en castellà segu-
rament per a dir el que han fet. comunitat virtual, comunitat
virtual que porta a fer creure a la gent que viu en un món
idíl·lic, quan no pot comprar-se una casa. comunitat virtual,
que porta a molts valencians i valencianes a pensar que
qualsevol cosa està a l’abast de la seua ma, està ahí junt. 

Mire, no podia contestar altra cosa. Però jo vaig a dir-li
un tema que és molt important perquè els valencians i valen-
cianes s’aclarisquen. És veritat que el preu ha crescut per
davall de la mitjana. És cert. Però vosté no ha dit una cosa
que és molt important també a l’hora que un valencià o una
valenciana puga comprar-se una vivenda, que és que el sala-
ri mitjà, el sou que els valencians i valencianes perceben
també està per davall de la mitjana espanyola i, per tant,
l’esforç que han de fer els valencians i valencianes per a
comprar-se una vivenda o per a poder adquirir una vivenda
és similar a la resta d’Espanya.

I quin esforç han de fer? I d’això vosté no ha parlat. I si
vol, parlem ara de l’esforç. Quin esforç han de fer? Fa uns
anys l’esforç per adquirir una vivenda suposava el 30% de la
renda familiar. I des de que vostés governen, és a dir, des de
fa huit anys, eixe esforç s’ha incrementat al 50% de la renda
familiar, en la mitjana d’Espanya i ací en esta comunitat. Per
tant, la gent pot anar a comprar una vivenda. Cert. Pot hipo-
tecar-se per a tota la vida. Cert. No em diga vosté també que
han baixat els tipus d’interés gràcies a vostés, perquè vostés
són capaços de dir-ho també. (Protestes) Gràcies a vostés.
(Aplaudiments des d’un sector de la cambra) 
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